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Protokół nr 6/24 

z VI sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego VII kadencji 

odbywającej się w siedzibie Sejmiku Województwa Łódzkiego 

 przy ul. Roosevelta 15 w Łodzi 

w dniu 1 października 2024 r. 

 

Początek obrad: godz. 15:00 

Punkt 1 

Otwarcie VI sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego 

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Otwieram VI sesję Sejmiku Województwa Łódzkiego w dniu 1 października 2024. Po sprawdzeniu obecności 

stwierdzam kworum dzisiejszych obrad.  

Witam panią Marszałek Województwa Łódzkiego, Zarząd Województwa Łódzkiego, radnych Sejmiku 

Województwa Łódzkiego, skarbnika, dyrektorów i pracowników Urzędu Marszałkowskiego Województwa 

Łódzkiego oraz wszystkich przybyłych dzisiaj gości na nasze obrady.  

Punkt 2 

Wybór Komisji Uchwał i Wniosków 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę kluby o zgłoszenie kandydatów do pracy w komisji. Bardzo proszę radnych Koalicji 

Obywatelskiej jako pierwszych.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Koalicja Obywatelska)  

Dziękuję, pani przewodnicząca. Zgłaszam dzisiaj do pracy w Komisji Uchwał i Wniosków pana radnego 

Wojciecha Ziółkowskiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Czy rady wyraża zgodę na pracy w komisji?  

Wojciech Ziółkowski (radny SWŁ)  

Tak wyrażam zgodę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, Polskie Stronnictwo Ludowe i PL 2050.  

Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL – PL 20250)  

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Wysoki Sejmiku! W imieniu Klubu Radnych PSL-PL 2050 zgłaszam 

kandydaturę radnego Artura Bagieńskiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Czy pan radny, wicemarszałek Artur Bagieński wyraża zgodę? 
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Artur Bagieński (Wicemarszałek WŁ) 

Tak, wyrażam zgodę. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pana przewodniczącego Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości.  

Proszę włączyć mikrofon, proszę o chwileczkę cierpliwości. Teraz technicznie coś się nam zadziało.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych PiS))  

Zgłaszam panią radną Marlenę Sagan.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pani radna Marlena Sagan zgadza się na pracę w dzisiejszej Komisji Uchwał i Wniosków? Dziękuję. Pani 

radna wyraziła zgodę. W takim razie proszę państwa dzisiaj w Komisji Uchwał i Wniosków pracuje radny 

Wojciech Ziółkowski, radny Artur Bagieński i radna Marlena Sagan.  

Punkt 3 

Przyjęcie protokołu z V sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zgodnie z Regulaminem Sejmiku Województwa Łódzkiego § 9 ust. 8 protokół z V sesji znajdował się do 

wglądu w kancelarii sejmiku oraz został wyłożony w miejscu obrad w punkcie recepcyjnym przez 

rozpoczęciem sesji. Do tej chwili nie słyszałam żadnych uwag do protokołu. Rozumiem, że protokół został 

przyjęty.  

Punkt 4 

Przyjęcie porządku obrad 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy państwo macie jakieś uwagi, czy propozycje ewentualnego zmiany tego porządku? Nie widzę. W takim razie  

porządek obrad, który otrzymaliście państwo w regulaminowym czasie wraz z materiałami, uważam za dzisiaj 

obowiązujący.  

Punkt 5 

Rozpatrzenie projektów uchwał 

5.1 w sprawie zmian budżetu i w budżecie województwa łódzkiego na 2024 rok w zakresie zadań własnych, zadań 

realizowanych w ramach programu regionalnego funduszu europejskiej dla łódzkiego 2021-2027 oraz zmieniająca 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu województwa łódzkiego na 2024 (Druk Nr 5.1).  

Projekt tej uchwały został pozytywnie zaopiniowany na: 

 Komisji Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, 

 Komisji Nauki, Kultury i Sportu 

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 
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Czy ktoś chciałby w tym punkcie zabrać głos? Czy ma jakieś pytania do tego projektu uchwały? Bardzo proszę pan 

radny Michał Król.   

Michał Król (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Ja oczywiście nie chcę tutaj zgłaszać żadnych uwag krytycznych w stosunku do tego projektu 

uchwały. Natomiast chciałbym zauważyć kwestię zakupu taboru, która jest przesuwana z tego roku na rok 

następny i mam nadzieję, że tutaj żadnych problemów nie będzie. I tu chciałbym przy tej okazji pogratulować także 

poprzedniemu zarządowi, bo to jest coś, co jest bardzo cenne dla województwa łódzkiego.  

A koledzy sami ze względu na skromność się tutaj nie pochwalą, więc tutaj ten element sobie dzisiaj pozwolę 

zauważyć i mam nadzieję, że będę mógł także nowy zarząd za realizację na początku przyszłego roku pochwalić. 

Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Trzymamy pana radnego za słowo. Będzie pan chwalił, mam nadzieję. Bardzo proszę w takim 

razie, jeżeli nie ma więcej pytań w tym punkcie przechodzimy do głosowania.  

Dziękuję bardzo. Uchwała została przyjęta jednogłośnie.  

         Uchwała Nr VI/86/24 

5.2 w sprawie zmian w budżecie województwa łódzkiego na 2024 rok w zakresie zadań własnych oraz pomocy 

finansowej dla innych jednostek samorządu terytorialnego. 

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowanie na Komisji Budżetu i Finansów oraz Komisji Nauki, Kultury  

i Sportu. Kto chciałby zabrać w tym punkcie głos?  

Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania. Uchwała została przyjęta jednogłośnie, 33 głosy za.  

         Uchwała Nr VI/87/24 

5.3. Projekt zmieniający uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Łódzkiego.  

Uchwała została pozytywnie zaopiniowana na: 

 Komisji Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, 

 Komisji Nauki, Kultury i Sportu 

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Czy ktoś z państwa ma jakieś dodatkowe pytania w tym punkcie? Nie widzę. W takim razie przechodzimy do 

głosowania.  

Projekt uchwały przyjęty został jednogłośnie. 33 głosy za. 

         Uchwała Nr VI/88/24 
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 5.4. w sprawie powierzenia gminie Cielądz wykonania zadania samorządu województwa w zakresie zarządzania 

drogami wojewódzkimi. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa.  

Czy ktoś ma jakieś pytania odnośnie tej uchwały? Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania.  

Dziękuję bardzo. Uchwała została przyjęta jednogłośnie, 33 głosy za.  

      Uchwała Nr VI/89/24 

5.5.  w sprawie udzielenia pomocy finansowej województwu opolskiemu na usuwanie skutków klęski żywiołowej. 

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na: 

 Komisji Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych PiS)  

Wysoki Sejmiku, Szanowny Zarządzie, Pani Marszałek, Pani Przewodnicząca! Rzeczywiście tragedia, która 

dotknęła południe Polski, była ogromnym ciężarem, ogromnym problemem dla ludzi, którzy tam mieszkają. Dlatego 

wsłuchując się w te głosy, w ten tragizm sytuacji zawnioskowaliśmy jako klub radnych o to, żeby po pierwsze, 

sejmik się odbył jak najszybciej, aby pomoc w postaci przynajmniej 1 000  000  zł dla każdego z województw, które 

zostały ogarnięte tę klęską żywiołową, żeby ta pomoc jak najszybciej dotarła do potrzebujących. Ponieważ 

doskonale rozumiemy, że pieniądze, o których mówił rząd, Unia Europejska, one być może kiedyś będą, ale tym 

ludziom potrzebna jest pomoc tu i teraz.  

Województwo łódzkie zawsze pomagało tym, którzy są poszkodowani. I dzisiaj również dziękuję za to, że państwo 

wsłuchując się w ten głos, o którym wcześniej mówiliśmy, ten głos pomocy ze strony samorządu województwa 

przeznaczyliście po 1 000 000 zł na te dwa województwa. Myślę, że warto by było jeszcze rozważyć dalszą pomoc 

dla tych województw, które również zostały pozostawione w stan klęski żywiołowej, myślę tutaj o województwie 

śląskim czy lubuskim. To jest pewnie początek tej pomocy. Tych pieniędzy, które natychmiast są potrzebne,  

z pewnością jeszcze będzie bardzo dużo. Ta pomoc indywidualna, która płynie jako dar serca od mieszkańców 

naszego województwa, zresztą z całej Polski, jest również ogromna, jest również bardzo wartościowa. Jednak jest 

to pomoc częstokroć nie skoordynowana prawidłowo przez rząd. Jest to pomoc, która nie zawsze trafia w te 

miejsca i w takie potrzeby, jakie są na miejscu potrzebne.  

Dlatego też myślę, że taka pomoc systemowa, systemowa mam na myśli tutaj np. przekazanie konkretnych 

środków finansowych jest jak najbardziej potrzebna, bo za te środki można na miejscu kupić to, co jest najbardziej 

potrzebne.  

Dlatego Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości poprze obydwie te uchwały, gdyż myślę, że na tej sali nie powinno 

być żadnych podziałów. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panu radnemu. Bardzo proszę pan radny Adam Nowak  

Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL - PL 2050)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku! Podzielam tą część wypowiedzi pana przewodniczącego 

Adamczyka, która stwierdza, że ta pomoc jest konieczna i niezbędna. I oczywiście klub radnych PSL - PL 2050 jak 

najbardziej jest za tym, aby samorząd województwa łódzkiego, zarówno województwu opolskiemu, jak  
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i dolnośląskiemu, tej pomocy udzielił. Oczywiście z tego miejsca należy też skierować wielkie słowa uznania  

i podziękowania dla mieszkańców naszego regionu, dla społeczników, dla wolontariuszy, dla strażaków 

ochotników, bo również z naszego regionu wiele Ochotniczych Straży Pożarnych niosło pomoc. Myślę, że 

chociażby strażaków z gminy Dobroń, z gminy Skomlin, z gminy Radomsko, z gminy Widawa. O tych wiem 

bezpośrednio, i wielu innych warto z tego miejsca wymienić. Wiem, że wiele innych straży koordynowało akcję 

zbiórek.  

Dziękuję również rolnikom i samorządowi rolniczemu za koordynację zbiórek pasz i tych niezbędnych środków 

produkcji rolnej, bo to jest też ważny moment, aby tą produkcję wznowić. Analogicznie podziękowania dla 

wszystkich aktywnych mieszkańców naszego województwa, którzy z własnej nieprzymuszonej woli i chęci tej 

pomocy udzielili. Ja mogę np. podać jedną z firm naszego województwa, cementownie Warta w Działoszynie, która 

przekazała 1000 ton cementu na rzecz potrzebujących. I to jest też takie wsparcie bardzo okazałe. Oczywiście rząd 

kieruje pomoc zarówno dla rolników, dla przedsiębiorców, jak i dla mieszkańców w tym obszarze i są to działania 

niezależne od samorządu wojewódzkiego, ale warto zastanowić się nad kontynuacją tych form w przyszłości. 

Zarówno w wymiarze tego wsparcia materialnego przez samorząd województwa łódzkiego, ale również inne formy 

wsparcia ze strony naszych jednostek podległych i nadzorowanych, bo myślę, że to będzie też bardzo ważny 

obszar. Dlatego chcę przekazać, że w tej sprawie powinniśmy mówić jednym głosem i jednocześnie zastanowić się 

w województwie łódzkim, choć u nas nie ma zagrożenia powodzi z uwagi na ukształtowanie terenu tak wielkiego, 

ale nad tym, aby sprawnie wdrożyć działania z zakresu retencji, z zakresu polityki wodnej. Nam raczej grozi susza 

niż powódź w większości terenu naszego województwa, ale również uregulowanie polityki wodnej w takim 

województwie, jak chociażby łódzkie, może pomóc częściowo w przeciwdziałaniu takich zdarzeń w tych wyżej 

położonych częściach naszego kraju. Więc dziękuję zarządowi za przygotowaną formę pomocy i warto, żebyśmy 

wspólnie zastanowili się nad kontynuacją.  

Oczywiście dziękując opatrzności, że nie spotkało to naszego województwa. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu i bardzo proszę, pan przewodniczący klubu Koalicji Obywatelskiej,  

w imieniu klubu Koalicji Obywatelskiej przewodniczący Maciej Sulgan.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych )  

Panie Przewodnicząca, Panie Marszałek, Wysoki Sejmiku, Panie Przewodniczący! Cieszę się, że będziemy dzisiaj 

głosować jednogłośnie w tej sprawie, tutaj musimy być ponad podziałami. To nie podlega żadnej dyskusji. 

Natomiast nie do końca się z panem zgadzam. Myślę, że bardziej nasza pomoc jest pomocą doraźną niż 

systemową, a systemowo rzeczywiście będzie trzeba tam działać na miejscu i systemowo działa nasz rząd, który 

rzeczywiście tę pomoc tam kieruje, siły ochotniczych straży i straży państwowej, i siły wojska polskiego, które 

rzeczywiście tam działają na tych terenach i pomagają tej ludności, jak tylko mogą. Natomiast ja się bardzo pani 

marszałek cieszę, że mimo tego, że te środki ......Wiem, że to jest kropla w morzu potrzeb, ale że kierujemy taką 

pomoc, że dajemy jasny sygnał wszystkim, że łódzkie jednoczy się, że łódzkie pomaga.  

I rzeczywiście, szanowni państwo, myślę, że na tym się nie skończy. Że będą jeszcze kolejne etapy tej pomocy. 

Również dziękuję za to, że będziemy dzisiaj wspólnie jednogłośnie głosować.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu i bardzo proszę panu przewodniczący Piotr Bors.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Panie Przewodnicząca, Panie Marszałek, Szanowni Państwo Radni! Pomaganie jest wpisane w DNA lewicy, więc 
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ja nie powiem nic takiego, co zaskakuje, że oczywiście poprę tą uchwałę, natomiast chciałem podziękować 

zarządowi za to, że jednogłośnie zaproponował to wsparcie. Wiem, że państwo pracujecie jeszcze nad innymi jego 

rodzajami. I myślę, że są takie momenty w dziejach narodu, kiedy takie gesty są bardzo ważne. To są gesty 

solidarności i mówienia – „słuchajcie, jesteśmy z wami”. Oczywiście wszyscy wiemy, że te 2 000 000 nie rozwiążą 

wszystkich problemów tych ludzi, którzy z dnia na dzień stracili wszystko. Ale czasem warto powiedzieć po prostu 

pomożemy, jak nas na to stać i jak umiemy. I ja tak odbieram ten gest. W związku z tym oczywiście go poprę. Ja 

bym chciał tylko zaapelować do wszystkich państwa, bo wiecie, ja już nie jestem taki młody, ale mam takie 

wrażenie, że co dnia coś w polityce mnie zaskakuje i mam wrażenie, że szukanie dzisiaj takich szpilek, żeby 

wsadzić przy tej uchwale, to jest nikomu niepotrzebne i nikomu nie służy. Więc dziękując zarządowi, apeluję do 

wszystkich państwa, żebyśmy to poparli. Myślę, że to jest ten moment, że powinniśmy się zjednoczyć. Bardzo 

dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu i bardzo proszę pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Szanowni Państwo Radni! Ja się ogromnie cieszę, że potrafimy się 

zjednoczyć i zsolidaryzować z tymi, którzy od nas tej pomocy oczekują. Skala zniszczeń, która dotknęła 

południową, południowo-zachodnią Polskę, jest ogromna. Oczywiście kwota środków, którą mam nadzieję za 

chwilę państwo przegłosują, która dotyczy wsparcia pomocy finansowej dla dwóch województw, jest na pewno 

kroplą w morzu potrzeb mieszkańców, którzy tam żyją, prowadzą swoje przedsiębiorstwa, uczą się, chorują, 

przebywają. Natomiast chciałabym z tego miejsca, bo myślę, że to odpowiedni moment i chwila, podziękować 

wszystkim państwu, wszystkim mieszkańcom województwa łódzkiego, którzy tak szybko odpowiedzieli na apel. 

Zaczęli organizować zbiórki najbardziej potrzebnych rzeczy. Dziękuję bardzo mocno z całego serca w swoim 

imieniu i w imieniu całego zarządu Sejmikowi Młodzieżowemu Województwa Łódzkiego, który również taką zbiórkę 

dla powodzian przeprowadził. Wszystkim burmistrzom, wójtom, prezydentom, organizacjom pozarządowym, które 

takie zbiórki prowadziły na terenie naszego województwa.  

Naprawdę bardzo serdecznie za to dziękuję. Wczoraj miałam okazję przebywać w Toruniu na obchodach 

Światowego Dnia Turystyki i tam również byli obecni marszałkowie z opolskiego i z Dolnego Śląska. Zresztą jeden 

z paneli był poświęcony tej sytuacji. I powiem państwu, że my wszyscy możemy zrobić jeszcze jedną prostą rzecz. 

Każdy z nas, obecny na tej sali. Pojechać i wspierać lokalne biznesy w tej części Polski. Oni naprawdę tego 

potrzebują. Potrzebują, aby turystycznie nadal wrócili na ten poziom zainteresowania, jaki był przed powodzią.  

I myślę, że każdy z nas, jeżeli planuje w najbliższym czasie urlop i wypoczynek, to zachęcam państwa, żeby 

również państwo pojechali właśnie i odwiedzili jedno z tych dwóch województw, bo warto w ten sposób pokazać 

naszą solidarność i wspierać te osoby, tak aby miały większe szanse przetrwania. Bo oni bez turystów, bez 

wsparcia naprawdę będzie im bardzo ciężko. Tak samo apelujemy, aby zielone szkoły również odbywały się nadal 

na tym terenie, żeby nie były odwoływane, żeby nadal dzieci z opiekunami przyjeżdżali i spędzali tam czas. To jest 

apel, który bezpośrednio wczoraj płynął z ust wicemarszałków i myślę, że warto jest to rozważyć, bo myślę, że 

każdy z nas w ten sposób może również dołożyć cegiełkę wsparcia i pomocy dla mieszkańców południowo - 

zachodniej Polski. Ja państwu bardzo serdecznie dziękuję i mogę również zagwarantować, że to na pewno nie jest 

koniec pomocy, która będzie od nas płynąć, bo jesteśmy w stałym kontakcie z przedstawicielami tych województw  

i staramy się już teraz tę pomoc tak kierować, żeby była bezpośrednią odpowiedzią na ich potrzeby. Abyśmy to 

robili mądrze, odpowiedzialnie.  

Dziękuję, bardzo.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani marszałek.  

Nie widzę więcej zgłoszeń. Wyczerpaliśmy dyskusję w tym temacie, w takim razie przechodzimy do głosowania. 

Bardzo proszę, kto z państwa jest, za, kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Głosowanie 

zakończone, 33 głosy, uchwała została przyjęta.  

      Uchwała Nr VI/90/24 

5.6 w sprawie udzielenia pomocy finansowej województwu dolnośląskiemu na usuwanie skutków klęski żywiołowej.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany przez: Komisję Budżetu i Finansów, 

Komisję Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa.  

Czy ktoś by chciał zabrać głos w tym punkcie?  

Kto z państwa jest za, kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. 33 głosy za. Uchwała została przyjęta 

jednogłośnie.  

      Uchwała Nr VI/90/24 

5.7. projekt uchwały zmieniający statut Młodzieżowego Sejmiku Województwa Łódzkiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Projekt został przedyskutowany na Komisji Statutowo Regulaminową i ta komisja pozytywnie zaopiniowała ten 

projekt. Czy ktoś by chciał zadać jakieś pytanie w tym punkcie? Nie widzę, w takim razie proszę pani, 

przechodzimy do głosowania.  

Dziękuję bardzo 33 głosy za. Uchwała została przegłosowana jednogłośnie.  

      Uchwała Nr VI/91/24 

 

Punkt 6 

Ocena stanu sanitarnego województwa łódzkiego za 2023 rok 

Urszula Jędrzejczak (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni! Witam bardzo serdecznie. To, że państwu 

przedstawiam Ocenę stanu sanitarnego województwa łódzkiego, to wynika z naszych zadań ustawowych. Mogę 

tylko ubolewać nad tym, że to jest tak późno, bo to jest ocena stanu sanitarnego za 2023 rok,  

a już niedługo nam się skończy 2024. I jest taka moja ogromna prośba do pani przewodniczącej, że może  

w przyszłym roku udałoby się umiejscowić może tak kwiecień, maj ...To wtedy jest to lepiej. W tej chwili postarałam 

się tak przygotować swoją prezentację, żeby najważniejsze rzeczy z 2023 roku przedstawić państwu.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Materiał rzeczywiście jest bardzo obszerny. Dostaliśmy go wcześniej. Radni się z nim zapoznali. Także bardzo 

proszę panią dyrektor o takie syntetyczne wprowadzenie, zwrócenie uwagi na najważniejsze rzeczy i bym jednak 

prosiła, żebyśmy chyba nie wykraczali na 2024 rok, ponieważ sprawozdanie dotyczy 2023 roku, a w 2024 

spotkamy się. Mam nadzieję, że dzięki sugestii pani dyrektor spotkamy się wcześniej.  
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Urszula Jędrzejczak (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Mamy 21 powiatów, z których każdy jest specyficzny i czymś się charakteryzuje. Więc to już oczywiście pominę, bo 

państwo się doskonale orientują. Natomiast chciałabym powiedzieć, bo nie wiem, czy wszyscy radni wiedzą, że na 

te 21 powiatów, każdy powiat ma swoją stację sanitarno-epidemiologiczną. W tych 21 powiatach tylko Łódź, 

powiatowa stacja w Łodzi nadzoruje powiat łódzki i powiat łódzki wschodni. W tych 21 stacjach jest 7 stacji, które 

ma laboratoria, natomiast pozostałe 15 stacji to są stacje nadzorujące.  

Inspekcja sanitarna realizuje zadania z zakresu szeroko pojętego zdrowia publicznego, a naszym najważniejszym 

celem oczywiście jest ochrona zdrowia ludzkiego przed niekorzystnym wpływem szkodliwości i uciążliwości 

środowiskowych. Zapobieganie, zwalczanie chorób zakaźnych i zawodowych. Nasze zadania wynikają z Ustawy 

o państwowej inspekcji sanitarnej z 1985 roku i teraz dzięki kontrolom, dzięki badaniom, dzięki analizom, jest 

przeprowadzany stały, ciągły monitoring stanu sanitarnego województwa łódzkiego, co oczywiście zapewnia 

wysoki poziom bezpieczeństwa mieszkańców, sprzyja kształtowaniu odpowiednich postaw i zachowań 

prozdrowotnych. Z naszej działalności wymienię tylko tyle. Przeprowadziliśmy w 2023 roku 76 548 kontroli. 

Wydano 5627 decyzji. Niestety nałożono 1151 mandatów na kwotę 328  600  zł, ale jest to zdecydowanie mniej niż 

w 2022 roku. Czyli stan sanitarny się poprawia. No i kary pieniężne najczęściej są nakładane z nadzoru nad 

higieną żywności i żywienia, czyli w obiektach np., które otworzyły się bez zatwierdzania, bez rejestracji albo np. 

był antysanitarne stan np. gryzonie, mole wtedy jest nakładany nie mandat, tylko kara pieniężna.  

Zacznę od sytuacji epidemiologicznej, no bo to jest bardzo ważne. Rok 2023 to był rok, gdzie zaczęła się bardzo 

niekorzystna sytuacja, jeśli chodzi o zapadalność na choroby wieku dziecięcego. Krztusiec, odra, różyczka, świnka. 

Oczywiście ma to również związek z tym, że mamy coraz więcej dzieci niezaszczepionych, ale i m.in. trzeba o tym 

powiedzieć, że jednak, jeśli chodzi o choroby wieku dziecięcego, to są fale i takie fale takiej zwiększonej 

zapadalności przypadają właśnie tak co 4-5 lata. Ta sytuacja epidemiologiczna również się pogorszyła  

w zatruciach pokarmowych. Jeśli chodzi o bakteryjne, no to oczywiście salmonelozy, ale bardzo do głosu doszły 

rota wirusy, norowirusy. Bardzo również pogorszyła się, już tylko wspominam, gdzie jest duże pogorszenie 

zapadalności, czyli borelioza. Dwukrotny wzrost zapadalności na boleriozę. Bardzo duży wzrost zapadalności na 

choroby przenoszone drogą płciową: rzeżączka, kiła. Szkarlatyna np. prawie sześciokrotny wzrost. Krztusiec, 

wiatrówka, świnka, różyczka to są choroby wieku dziecięcego, gdzie wystąpił wzrost zapadalności. O krztuścu 

chciałabym się troszeczkę zatrzymać, bo można powiedzieć, że mamy epidemię krztuśca. W 2002 roku mieliśmy 

zapadalność 4,5 na 100 000 mieszkańców i tylko 107 przypadków. W 2023 roku już mamy trzykrotny wzrost, czyli 

13, gdzie mamy 310 przypadków. I proszę zobaczyć ten rok, do 15  września tego roku zapadalność wynosi 73 na 

100 000 mieszkańców. To jest 1725 przypadków. To jest sześciokrotny wzrost z rokiem poprzednim. Specjalnie 

zamieściłam dane z Polski. Proszę zobaczyć, nasza zapadalność jest dwukrotnie większa od zapadalności  

w Polsce. O odrze muszę powiedzieć. Mówiło się 10 -15 lat temu o eradykacji odry, że nie będzie odry, że ulegnie 

wykorzenieniu. W tej chwili łódzkie w tym roku ma już 10 przypadków, Polska 260 do 15  września, gdzie  

w ubiegłym roku miała tylko 26 przypadków, czyli dziesięciokrotny wzrost zapadalności na odrę. Odra, która jest 

bardzo ciężką, wysoce zaraźliwą, ostrą chorobą wysypkową układu oddechowego. Jest to tak zakaźny wirus, że 

jeżeli mamy grupy osób niezaszczepionych i zetkną się z wirusem, na pewno 90% osób ulegnie zakażeniu. 

Najgorsze są powikłania po odrze, zwłaszcza te neurologiczne i te powikłania wzrastają wraz z wiekiem. Jeżeli np. 

dziecko, które ukończyło 10 rok życia, to już te wystąpienie powikłań neurologicznych wzrasta prawie dwu, 

trzykrotnie. Ale również trzeba pamiętać, że ta odra może dawać bardzo późno powikłania i takie bardzo poważne. 

Po kilkunastu latach nawet od zachorowania, czyli podostre, stwardniające zapalenie mózgu. One się ujawniają 

bardzo późno, dlatego nie możemy za bardzo zgodzić się z tym, że mamy nie chcą szczepić dzieci. Te mamy, 

które nie szczepią, są przekonane, że szczepienie na odrę wiąże się z autyzmem, to naprawdę nie jest prawda. To 

są wszystko niestety informacje internetowe. Jeśli chodzi o odrę, tylko i wyłącznie szczepienia ochronne przeciwko 
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odrze są najskuteczniejszą metodą zapobiegania tej chorobie.  

Proszę zwrócić uwagę, że w 2023 roku osób, które nie chcą szczepić dzieci jest 5293 osoby w województwie 

łódzkim, gdzie w 2022 roku było o 1000 mniej, bo 4169. W związku z tym mamy znów o 1000 dzieci więcej 

niezaszczepionych. Bo było w 2002 roku 2891, około 3000, a w 2023 już 4228 dzieci mamy niezaszczepionych. 

Albo mają brak szczepień, albo są opóźnienia. Niestety będą choroby zakaźne, jeżeli społeczeństwo się tutaj nie 

przekona do dobrodziejstwa szczepień, to niestety choroby zakaźne będą wracały. Docieramy do różnych 

środowisk, staramy się dostać do matek na oddziały położnicze, do szkół rodzenia, rozmawiamy, zapraszamy 

matki, opiekunów dzieci do siebie. Przekonujemy, ale niestety czasem internet jest większym autorytetem i rodzice 

nie chcą szczepić. Mamy COVID, mamy grypę, mamy wirusa rsv, też wirusa oddechowego, mamy pneumokoki, 

mamy krztusiec. Na wszystkie te choroby, mamy szczepienia, możemy zapobiegać. No, ale z tymi szczepieniami 

niestety nie wygląda dobrze w naszym społeczeństwie. W czerwcu mieliśmy 113 przypadków covidu, w lipcu 600, 

a w sierpniu już 3377. Do 15  września tego roku było 11  416 przypadków. Ale to są dane zaniżone, dlatego że nie 

każdy w tej chwili się bada, nie każdy robi test. To są przypadki potwierdzone albo badaniem PCR, albo np. testem 

antygenowym, które w tej chwili robią szpitale powszechnie, niektóre poradnie również mają ten test. Jeżeli jest 

robione badanie, to ono jest zgłaszane, więc to są te przypadki, które są zgłaszane, ale to jest niedoszacowana 

liczba, bo na pewno zachorowań na COVID jest znacznie więcej.  

Grypę z kolei ocenia się troszeczkę inaczej. Dlatego, że mamy sezony więc w sezonie od 1  września 2023, czyli 

ubiegłoroczny wrzesień do kwietnia tego roku mieliśmy 8343 gryp, a w tej chwili zaczął nam się ten drugi sezon, 

czyli od 1  września. On będzie trwał do 30  kwietnia 2025 roku. Na razie mamy 128 przypadków, ale to też są 

przypadki potwierdzone. Były robione pcr-y w wojewódzkiej stacji i to są te, które są zgłoszone. No i tak, jak 

powiedziałam, jeśli chodzi o wirusa rsv, wirusa oddechowego, który powoduje ciężkie zapalenia płuc, w łódzkim na 

razie są pojedyncze przypadki. Natomiast przytoczyłam dane z Polski. W ubiegłym roku 2023, było 1598, a w tej 

chwili jest 38  170 już w Polsce. Także czeka nas bardzo trudna jesień, ale można temu wszystkiemu zapobiec, nie 

zachorować, jeżeli będziemy się szczepić. Chciałabym bardzo jeszcze państwu przedstawić takie aktualne rzeczy, 

które się dzieją, o których powinniśmy wiedzieć. Choroby odzwierzęce. Na pewno słyszeliście o małpiej ospie. Ta 

choroba się pojawiła już w 1958 roku, kiedy zachorowały małpy, które były trzymane w celach badawczych. Miały 

bardzo charakterystyczne objawy podobne do ospy, dlatego właśnie nazwano tę chorobę małpią ospą. Ale  

i również spotkacie się państwo z takim skrótem mpox. Wiadomo, że rezerwuarem są przede wszystkim wiewiórki, 

króliki, zakażone myszy czy szczury. Do zakażenia człowieka może dojść również przez pogryzienie, przez kontakt 

z tymi zwierzętami. Ale w Europie takich zakażeń nie było. W Europie 95 zakażeń, i to jest bardzo 

charakterystyczne dla tej choroby, to jest bliski kontakt z płynami ustrojowymi zakażonego człowieka i 95% 

zakażeń dotyczy mężczyzn MSM. Czyli są osoby, które powinny zachować szczególną ostrożność, jeśli chodzi o 

małpią ospę. WHO, czyli światowa organizacja zdrowia, uważa, że małpia ospa, czyli mpox, stanowi zagrożenie 

zdrowia publicznego o zasięgu globalnym. Charakterystyczna rzecz dla małpiej ospy, ja tutaj przytoczyłam taką 

fotografię. Czyli oprócz tego, że jest oczywiście bardzo wysoka temperatura, uogólnione lub miejscowe 

powiększenie węzłów chłonnych, co odróżnia to od ospy wietrznej. Bóle głowy, bóle pleców, osłabienie, ale od 1 do 

3 dni pojawia się bardzo charakterystyczna wysypka, czyli najpierw jest plamka, grudka, potem pęcherzyki, krosty  

i strupki. Drugą chorobą od zwierzęcą, która już w tej chwili, bo została pokonana ta bariera zwierzę - człowiek.  

Świat się otworzył, podróżujemy, coraz interesują nas takie bardzo egzotyczne miejsca dżungle, lasy 

podzwrotnikowe. No niestety, ten bliski kontakt człowieka z tym środowiskiem będzie powodował to, że wirusy 

zwierzęce będą przechodziły na człowieka. Tu takim przykładem jest ptasia grypa. Nie mówiłabym o niej, bo 

jeszcze nie było w Polsce zachorowania właśnie wywołanego wirusem H5N1, bardzo zjadliwym czy H3M2, ale 

chcę o tym wspomnieć, że w Polsce, już w 7 województwach, tam, gdzie były upadki ptaków, było już 

stwierdzonych 25 ognisk właśnie ptasiej grypy. Może dojść do zarażenia przez ten bardzo bliski kontakt z tymi 
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ptakami. Zwłaszcza padniętymi. Najbardziej tutaj zagrożone są takie grupy jak inspekcja weterynaryjna, 

pracownicy zakładów utylizacyjnych, ci, co sprzątają po upadkach zwierząt, ci, którzy dokonują uboju chorych 

ptaków, ci, którzy wykonują dezynfekcję pomieszczeń gospodarczych, odchody tych padniętych zwierząt czy te 

zanieczyszczone powierzchnie, są właśnie bardzo zakaźne i może dojść do zakażenia również i u człowieka.  

I teraz, jeśli chodzi o zwalczanie chorób, no to mamy nadzór oczywiście nad podmiotami leczniczymi.  

Powiem, że stan sanitarno-techniczny podmiotów wykonujących działalność leczniczą jest dobry. Jeżeli szpitale 

płacą mandaty, to za bieżący stan sanitarny. Najczęściej jest to nieprawidłowe postępowanie z odpadami albo 

zastrzeżenia do sterylizacji. Sprzętu jednorazowego użytku nie brakuje, ani środków dezynfekcyjnych. Jeżeli ktoś  

z państwa jest zainteresowany, jakie remonty, jakie modernizacje były w szpitalach wojewódzkich, dla których 

organem założycielskim jest Urząd Marszałkowski, no to ja wtedy na samym końcu podam stronę internetową. 

Jeżeli ktoś będzie bardzo zainteresowany, co w jakim szpitalu zostało zrobione, to pani proszę, ja nie będę już tu 

wymieniać. No, ale np. nasz Kopernik to wszyscy widzą. W 2023 roku wyrósł wielki budynek przed szpitalem, ma 

nowy SOR, nową poradnię, nową izbę przyjęć. Też bardzo się cieszymy, że Biegański ma nową izbę przyjęć i tą 

zakaźną izbę przyjęć. Dlatego że pozostawało tam wiele do życzenia, zwłaszcza w covidzie, to było widać. Jeśli 

chodzi o higienę środowiska. No to tutaj bardzo ważne nasze działanie, czyli nadzór nad wodą do spożycia, nadzór 

nad wodą w kąpieliskach, nadzór nad wodą w instalacji wody ciepłej. Woda w województwie łódzkim jest dobrej 

jakości. Bez zanieczyszczeń mikrobiologicznych i chemicznych. Zawsze coś tam się po drodze zdarza i np. na te 

556 wodociągów, które są w województwie łódzkim, to 6% miało wodę niezdatną do picia, niestety trzeba było 

zamknąć wodociąg, dostarczyć, zapewnić ludziom np. w cysternach. Natomiast 11% to wodociągi, gdzie było 

przekroczenie tylko ogólnej liczby drobnoustrojów, dlatego w takim wypadku taka woda była przydatna do 

warunkowego użytku. To znaczy przydatność wody była tylko po przygotowaniu i do celów gospodarczych.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani inspektor, bardzo przepraszam, czy zbliżamy się do końca? Ponieważ my to wszystko mamy w tych 

materiałach, więc ja bym miała taką prośbę do pani inspektor, że może teraz przejdziemy do pytań radnych? Może 

się nasunęły po tym materiale jakieś pytania? Ja w ogóle będę optowała za tym na przyszły raz, aby radni takie 

sprawozdania przyjmowali na komisjach, roboczo, dyskutowali, a żeby sesja była do tego, żeby je tylko 

przyjmować. To jest bardzo ciekawe, co pani inspektor do nas mówi. Bardzo ważne są te informacje, natomiast 

może państwu nasunęły się jakieś pytania do tego sprawozdania, to bardzo proszę. Pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Ja mam tylko takie dwa pytania uszczegóławiające.  

Pierwsze pytanie jest takie, bo pani powiedziała, że wzrosła ilość boreliozy dwukrotnie. Proszę powiedzieć, czy 

pani wie, o jaką boreliozę chodzi? No bo jest różnica między rumieniem wędrującym a zapaleniem mózgu 

wywołanym przez boreliozę. A to jest bardzo istotne, bo to są choroby, które różnią się naprawdę diametralnie. To 

jest jedno pytanie, a drugie pytanie, to mówiliśmy o tym, że wiele osób się nie szczepi i wzrastają też te choroby, 

choćby dziecięce. Czy pani mogłaby nam powiedzieć, czy my mamy taką informację, czy zachorowania są wśród 

Polaków, czy wśród Ukraińców? Bo przecież wiemy, że osoby, które do nas przyjechały z Ukrainy są 

niezaszczepione, a jednak w Polsce większość dzieci jest szczepionych. Dziękuję bardzo.  

Urszula Jędrzejczak (Łódzki Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny)  

Pierwsze pytanie, to chodzi o boreliozę z Lyme. Mówimy o boreliozie wtedy, kiedy wystąpił rumień wędrujący i 

kiedy lekarze nam tę boreliozę zgłaszają. Już nie wspomniałam o kleszczowym zapaleniu mózgu, które również 

jest przenoszone przez kleszcze, ale tutaj, jeśli chodzi o zapadalność, to te liczby są porównywalne. Natomiast jeśli 

chodzi o boleriozę, gdzie wystąpił rumień wędrujący i mamy do czynienia z sytuacją, że jednak kleszcz był 
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zarażony, w związku z tym lekarze nam to zgłaszają. Ale stosunek czego do czego?  

Natomiast jeśli chodzi.....przy środowiskach uchylających się od szczepienia, to ma pani rację, że przybyło nam 

dużo mieszkańców Ukrainy i jest bardzo dużo dzieci niezaszczepionych wśród uchodźców z Ukrainy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, czy nasunęło się państwu jeszcze jakieś pytanie w dyskusji, jakieś pytania do pani inspektor. Nie 

widzę. Bardzo dziękuję pani inspektor za ten wyczerpujący materiał, tak ten, który do nas dotarł jak i ten, który pani 

przygotowała. Uprzejmie dziękujemy. Proszę państwa uważam, że Ocena stanu sanitarnego województwa 

łódzkiego została państwu przedstawiona bardzo szczegółowo i ten materiał został przez państwa przyjęty.  

Punkt 7 

Informacja o działalności Zarządu Województwa Łódzkiego w okresie między sesjami oraz informacja o pracach 

Sejmiku Województwa Łódzkiego także między sesjami.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Te materiały zostały dostarczone państwu na urządzenia mobilne. Tutaj nie przewidujemy dyskusji. Jeżeli państwo 

macie jakieś pytania, to proszę skierować je na piśmie.  

Punkt 8 

Interpelacje i zapytania. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zgłosił się  pan radny Adam Nowak. Bardzo proszę. 

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Szanowny Zarządzie! Pani Marszałek Wysoki Sejmiku! Chciałbym złożyć interpelację  

i wniosek skierowany do mnie przez mieszkańców gminy Sulmierzyce, dokładnie miejscowości Bogumiłowice  

z prośbą o zweryfikowanie stanu bezpieczeństwa przy drodze wojewódzkiej nr 483 przy skrzyżowaniu tej drogi  

z drogą powiatową 3507E w miejscowości Bogumiłowice. Jest prośba od mieszkańców z uwagi na ukształtowanie 

terenu, z uwagi na formę tego skrzyżowania, o zamontowanie lustra, które miałoby poprawić tą widoczność. 

Składam niniejszym tę interpelacje, ten wniosek natomiast w bezpośrednich takich kwestiach technicznych jestem 

gotów do rozmów już z Zarządem Dróg Wojewódzkich. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Nie widzę już zgłoszeń w tym punkcie. A bardzo przepraszam pani radna Hanna Gill-Piatek.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek! Ja tylko informacyjnie, że złożyłyśmy razem z radną 

Justyną Kulik interpelację w sprawie przejazdów w Nadleśnictwie Smardzewice. Ponieważ przez lasy w tym 

nadleśnictwie wiedzie bardzo dużo szlaków i ścieżek turystycznych, edukacyjnych i m.in. Łódzki Szlak Konny, który 

był takim flagowym projektem województwa jeszcze kilka lat temu. Okazuje się, że w nadleśnictwie przez lasy 

biegną dwie linie kolejowe i przez kilka lat są tam już zapory. Po jednej stronie jest szlak, potem jest zapora i szlak. 

Więc bardzo często rodziny z dziećmi z wózkami, z rowerami przeprawiają się w niebezpieczny sposób przez tory 

kolejowe. Dlatego poprosiłyśmy z dokumentacją zdjęciową panią marszałek o podjęcie interwencji w tej kwestii. No 

bo właściwie zarządca infrastruktury powinien nam drożność tych szlaków przywrócić w bezpieczny sposób 

oczywiście. Dziękuję bardzo.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pan radny Maciej Sulgan. Bardzo proszę, Panie Przewodniczący.  

Maciej Sulgan (radny SWŁ)  

Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku! Ja chciałem powiedzieć, że bardzo się cieszę z tego, że rozpoczęły się 

konsultacje w sprawie drogi S12. Zostały ogłoszone już i będzie tutaj realizowany pierwszy etap drogi ekspresowej 

S12, od węzła Łódź południe, A1 - S8 do Kozenina. Ja bym chciał tutaj zwrócić uwagę, że to będzie pierwszy etap, 

ale drogi jakże ważnej dla naszego województwa i chciałbym też, żebyśmy zadbali o to, jako cały sejmik 

oczywiście, żeby ta droga przebiegała przez całe nasze województwo, aż tutaj do połączenia, aż za Kalisz. 

Praktycznie tutaj pod Poznań, tak do Jarocina do S11. Widzę, że pan marszałek Bagieński dokładnie słucha tego, 

co mówię. Także bardzo się cieszę, że o tej drodze już się mówi, że rozpoczęły się konsultacje. Ale chciałbym, 

żebyśmy zadbali o to, żeby ona przebiegała przez nasze województwo, aż do tutaj, połączenia do Jarocina, 

żebyśmy mieli dobre połączenie. Zresztą to skomunikuje nie tylko nasze województwo, ale duży obszar naszego 

kraju.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję, jesteśmy w punkcie interpelacje i zapytania. Myślę, że to powinno być w wolnych wnioskach, ale 

oczywiście już padło, więc bardzo proszę pani radna Dorota Więckowska.  

Dorota Więckowska (radna SWŁ)  

Pewnie też w punkcie wolny wniosek.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak? Nie widzę w takim razie już zgłoszeń do interpelacji. 

Punkt 9 

Wolne wnioski. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Dorota Więckowska prosiła o głos.  

Dorota Więckowska (radna SWŁ)  

Mam takie pytanie do pani marszałek i zarządu. Dlaczego organizatorom 10 edycji konkursu wojewódzkiego 

"Żołnierze Wyklęci Obudźcie Polskę", kiedy organizatorzy napisali o użyczenie pomieszczeń Wojewódzkiej 

Biblioteki Publicznej, o użyczenie na 10 finał tych pomieszczeń, dlaczego dostali odpowiedź, że owszem, można 

użyczyć z 50%ową zniżką, ale trzeba zapłacić. Jest to największa inicjatywa województwa łódzkiego, w której 

każdego roku ponad 2000 uczniów szkół ponad podstawowych bierze udział. Najdłużej trwająca od 2013 roku  

z przerwą jednoroczną tylko na okres pandemii. Pomieszczenia biblioteki były użyczane siedmiokrotnie. Siedem 

razy tam był organizowany finał i zawsze z dużą promocją biblioteki. Dlaczego tym razem uczniom, którzy 

naprawdę są najlepsi z najlepszych, to kwiat polskich uczniów, niestety odmówiono tego, żeby mogli tam w tej 

bibliotece napisać test wygrać i żeby ten konkurs mógł się odbyć.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pani marszałek, rozumiem, że w odpowiedzi.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowna Pani Radna! Kto jest organizatorem tego konkursu czy pan poseł? Bo jeśli pan poseł jest też 
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organizatorem tego konkursu, to ma środki zapisane na prowadzenie biura poselskiego, które może spokojnie 

wydatkować na zapłacenie po zniżce za wynajem tego miejsca. I sugerowałam, żeby to zrobił, bo w ten sposób 

również będzie wspierał nasze instytucje. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Magdalena Werstak.  

Magdalena Werstak (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo! Dzisiaj na sesji było dużo mowy o pomocy powodzianom. Mówiono o Ochotniczych Strażach 

Pożarnych, ale jest jeszcze jedna instytucja, która pomaga powodzianom. Jest to Związek Harcerstwa Polskiego 

i w związku z faktem, iż trwają prace przy budżecie na 2025 rok, chciałabym bardzo prosić zarząd o rozważenie 

możliwości zabezpieczenia środków w budżecie właśnie dla organizacji, jaką jest Związek Harcerstwa Polskiego. 

Mam przygotowany taki krótki skrót. Oczywiście państwu chyba nie będę przedstawiała, jak funkcjonują harcerze, 

ale Chorągiew Łódzka obejmuje 23 hufce na terenie województwa łódzkiego. Łącznie zrzesza 9000 członków 

zuchów, harcerzy, wędrowników, instruktorów i seniorów. Jest to organizacja międzypokoleniowa. Oczywiście na 

bieżąco wspieramy organizacje pozarządowe, takie jak właśnie strażaków. Wspieramy sport, wspieramy koła 

gospodyń wiejskich. Brakuje jeszcze tutaj, aby znalazły się środki właśnie dla takiego związku, który wspiera 

młodych ludzi w ich wszechstronnym rozwoju, kształtowaniu charakteru poprzez stawianie wyzwań. Działanie 

poprzez wartości, tak jak patriotyzm, odpowiedzialność, braterstwo i służba innym. Myślę, że państwo wiedzą, jak 

funkcjonuje harcerstwo, więc wszystkiego tutaj nie będę czytała. Ale na pewno zawsze na harcerzy każdy 

samorząd może liczyć chociażby przy takich akcjach jak pandemia, jak wojna na Ukrainie czy tak jak teraz powódź. 

Myślę, że harcerze na dzień dzisiejszy z tego, co wiem, borykają się z ogromnym problemem finansowym, aby 

utrzymać swoje stanice w sprzęt, w bazę noclegową.  

I niestety myślę, że bez pomocy organów, takich jak chociażby samorząd województwa, mogą mieć wielkie 

problemy, a osób zainteresowanych tą formą jest bardzo dużo. Dlaczego zwracam się z prośbą do zarządu. Ruch 

harcerski tak naprawdę realizuje wiele zadań wynikających z prawa o samorządzie województwa łódzkiego. Jest to 

edukacja, ochrona środowiska, kultura, zdrowie, integracja społeczna, programy wychowawcze, edukacyjne, 

prospołeczne. Aktywnie angażuje młodych ludzi w działania obywatelskie i wolontariat. Pogłębia świadomość 

kulturową i patriotyczną. Ja tutaj, proszę państwa, wybieram tylko i wyłącznie fragmenty. Nie będę długo mówiła. 

Szanowni państwo, ja bardzo proszę o wsparcie, o wsparcie systemowe dla Związku Harcerstwa Polskiego 

Chorągwi Łódzkiej ZHP w Łodzi. Jeżeli jest taka możliwość zabezpieczenie środków w budżecie na tę właśnie 

działalność. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Bardzo proszę, pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Szanowna Pani Radna! Szanowna Pani Wiceprzewodnicząca!  

Oczywiście, jak najbardziej przyjmujemy ten apel do naszych serc i już podjęliśmy decyzję, że w projekcie budżetu, 

który będzie państwu radnym prezentowany przez Zarząd Województwa Łódzkiego, jak najbardziej mamy już tą 

kwestię rozwiązaną i mamy wpisane odpowiednie zadania i odpowiednie kwoty, z których w przyszłym roku ZHP 

chorągiew będzie mogło korzystać. Więc mam nadzieję, że to rozwiązanie wychodzi naprzeciw oczekiwaniom 

państwa radnych, ale również samych zainteresowanych.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pan radny Michał Król.  
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Michał Król (radny SWŁ)  

Prośba, bo pani radna Więckowska chciała przede mną, to ja bym przepuścił i po niej zabrał głos. Jest taka 

możliwość?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, to jak już pan dostał ten głos, to niech powie. No pani radna przecież......  

Michał Król (radny SWŁ)  

Gdyby można.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Więckowska bardzo proszę. Pan radny Król ustąpił pani miejsce.  

Dorota Więckowska (radna SWŁ)  

Dziękuję bardzo panu radnemu. Uściślę pani marszałek. Organizatorami konkursu "Żołnierze wykręci obudźcie 

Polskę",wojewódzkiego zaznaczę, jest poseł Piotr Polak, poseł Robert Telus, senator Przemysław Błaszczyk, 

europoseł Waldemar Buda i rada Sejmiku Województwa Łódzkiego Dorota Więckowska. A pieniądze, które mamy 

na biura poselskie, możemy przeznaczyć raczej na nagrody dla uczniów. Twierdzę, że urząd marszałkowski stać 

na to, żeby biblioteka nie musiała ściągać od organizatorów konkursów, której taka ilość uczniów najlepszych w 

województwie bierze udział, tych pieniędzy za użyczenie. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pani marszałek.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowna Pani Radna! Ja bardzo dziękuję, że pani uściśliła, kto jest organizatorem tego konkursu i powiem 

szczerze, że teraz tym bardziej zachęcam państwa, żebyście państwo znaleźli odpowiednie środki, bo na tyle osób 

ta kwota jest naprawdę symboliczna i wsparli instytucje.  

Bo dokładnie państwo wiedzą, że nigdy nie ma wystarczających środków w budżecie, czy to województwa, czy 

każdego miasta, każdej gminy na obszar kultury, więc każde wsparcie zewnętrzne jest mile widziane. Naprawdę 

zachęcamy. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Bardzo proszę pan radny Adam Nowak, przewodniczący klubu.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Trochę w nawiązaniu do tego wniosku i tej interpelacji 

pani przewodniczącej Werstak. Myślę, że uwaga jak najbardziej słuszna i wiemy, że harcerze w ramach otwartych 

konkursów ofert o te środki korzystają przy realizacji konkretnych zadań. Natomiast w kontekście Ochotniczych 

Straży Pożarnych pamiętajmy, że mają one podwójny charakter. Poza tym, że są stowarzyszeniami, są również 

jednostkami ochrony przeciwpożarowej, które wykonują zadania na podstawie ustawy o ochronie 

przeciwpożarowej, ustawy o Ochotniczych Strażach Pożarnych. Stąd też dziękuję, że ta forma jest realizowana. 

Wsparcia zarówno w wymiarze przygotowania do działań ratowniczo gaśniczych. Myślę, że warto nad tym 

wsparciem modernizacji budynków remiz nieco większy nacisk położyć, bo chociażby te sytuacje kryzysowe 

pokazują, że jest to bardzo ważny element infrastruktury i kwestia wychowawcza w młodzieżowych drużynach 

pożarniczych.  
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Myślę, że tu będzie bardzo ważne, pani marszałek, szanowny zarządzie, spojrzenie dokładnie na zadania 

wskazane w projektowanej już, praktycznie przyjmowanej, ustawie o ochronie ludności oraz ustawie o obronie 

cywilnej i warto byłoby środki samorządu wojewódzkiego tak wskazywać, tak kierować, żeby umożliwiały taką 

synergię, jak najlepsze zabezpieczenie naszego regionu. Natomiast wszelkie formy aktywności młodzieży  

w organizacjach społecznych, czy to są organizacje harcerskie, strażackie czy inne organizacje pozarządowe, 

również te działające na rzecz rozwoju obszarów wiejskich, są cenne i wymagają szczególnego wsparcia ze strony 

samorządu wojewódzkiego, żeby ten zapał, tę energię młodego pokolenia, a sami wiemy, jakie mamy problemy 

z depopulacją, liderami na terenie naszego województwa, wspierać i rozwijać. Więc w tej części podtrzymuję, 

nawet rozszerzam ten głos przewodniczącej Werstak.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pan radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Wprawdzie sądziłem, że to pan Michał Król będzie przede mną. Ale....Pozwolę sobie kilka słów powiedzieć. 

Przyłączam się do głosu pani Werstak odnośnie zapisania środków dla organizacji harcerskich, tylko miałbym 

jedno zastrzeżenie. Otóż, żebyśmy nie dzielili środowiska harcerskiego na ZHP, ZHR, żeby jedno środowisko nie 

dostało, drugie nie, bo słyszałem tutaj wyraźnie ZHP. Prosiłbym jednak, żeby jeśli będą pieniądze  

w budżecie na środowisko szeroko rozumiane harcerzy, to jednak żeby to nie były one dedykowane jednej  

z organizacji, bo wiemy doskonale, niepotrzebnie wprowadzamy w ten sposób jako samorząd kontrowersyjny 

podział między te organizacje. Myślę, że nie warto młodych ludzi antagonizować.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Jak najbardziej panie radny nie będziemy dzielić. Dla wszystkich organizacji, dla jednej i dla drugiej. Nie mamy 

zamiaru podziału. Może źle się wysłowiłam. Przepraszam. Zamysł jest, żeby wszyscy mogli aplikować o te środki. 

Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani marszałek. Bardzo proszę, pani radna Hanna Gill-Piątek.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Ja tylko króciutkie ad vocem do tego, co powiedziała pani radna Więckowska. Celem wyjaśnienia. Pieniędzy z biur 

poselskich nie wolno przeznaczać na nagrody, prócz jakichś symbolicznych drobiazgów. Więc nagrody dla 

uczniów, jeżeli parlamentarzyści, o których pani mówiła tutaj, przeznaczają pieniądze z biur poselskich na 

jakiekolwiek nagrody, to proszę mi o tym powiedzieć, ja napiszę do marszałka Sejmu, żeby skontrolował dokładnie 

wydatki, które oni z tych biur czynią. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pan radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Dziękuję pani przewodnicząca. Ja myślałem, że troszeczkę inaczej się umówiliśmy, że ja po prostu przepuściłem 

panią radną Więckowską, a nie to, że pani mnie na sam koniec.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wszystkich pan radny przepuścił tym sposobem.  

Michał Król (radny SWŁ)  

No nie, to już była indywidualna decyzja za mnie podjęta przez panią przewodniczącą, ale nic się nie stało. Ale już 

przechodząc do rzeczy.  

Szanowni Państwo! W tych ostatnich minutach dzisiejszej sesji, podobnie jak trochę na początku, zabrzmiała 

kwestia młodzieży. Bo mieliśmy ten projekt dotyczący zmiany statutu Młodzieżowego Sejmiku Województwa 

Łódzkiego, gdzie też musieliśmy pewne rzeczy zmieniać, bo ta aktywność no ci, którzy są, to są, ale tam się 

zmienia ta aktywność. I tak samo bardzo tutaj zaakcentowana z różnych stron, właśnie kwestia aktywności 

młodzieży w ruchu harcerskim. Myślę, że większość z nas tutaj, jak jesteśmy, to w jakiś sposób uczestniczyła czy 

to w ZHP, czy to w ZHR, czy też takie organizacje jak Strzelec i to wszystko jedno, czy w mieście, czy na terenie 

wiejskim. I tu myślimy albo bardzo podobnie, albo nawet wręcz tak samo.  

I dlatego ja sobie pozwolę się nie zgodzić z panią marszałek co do tej kwestii także związanej z młodzieżą, także  

z aktywnością młodzieży, dotyczącej tej kwestii, którą pani radna Więckowska podniosła czyli finału konkursu 

wojewódzkiego "Żołnierze wyklęci. Obudźcie Polskę". Bo to nie chodzi, przepraszam, bo to są no, kwoty z całym 

szacunkiem dla każdego pieniądza, ale nie wiem, czy to możemy, czy rozmawiamy o 200 czy 300  złotych, czy 

jakieś podobnej kwocie.  

Ale to jest kwestia symbolu. Jeżeli przez kilka lat czy też nawet przez wiele lat. I nawet nie wiem, czy to nie jest tak, 

że niezależnie od zmieniających się zarządów, było także za darmo była sala wynajmowana, to myślę, że nie 

twórzmy czegoś takiego, że nagle teraz zmieniamy optykę. Że żołnierze wyklęci są już passe. No chyba nie o to 

chodzi, więc nie twórzmy…. bo ja myślę, że to nie o to chodzi. Ja myślę, że tutaj mniejsze ma znaczenie tych 200 

czy 300 zł niż kwestia tego symbolu. Gdyby to od początku było, to ja jeszcze rozumiem, ale zmiana po prostu 

pewnego uzusu, który trwał wiele lat, jest pewnym sygnałem właśnie dla tej młodzieży, że są już mniej mile 

widziani z tym zaangażowaniem. Więc mówię bądźmy otwarci na młodzież tak, jak to tutaj deklarujemy i w tym 

konkretnym drobniutkim przypadku nie róbmy czegoś, co mogłoby być opacznie zrozumiałe, bo na pewno nie takie 

były intencje. Ale jeżeli ta sama placówka sobie radziła z tym przez tyle lat, to dlaczego dzisiaj miałaby przestać? 

Dlatego myślę, że moglibyśmy tutaj to stanowisko delikatnie zmienić i tylko tyle. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę pani radna Dorota Więckowska.  

Dorota Więckowska (radna SWŁ)  

Pani radna Hanna Gill-Piątek nadinterpretuje to, co powiedziałam. Nie powiedziałam, że z kasy biur poselskich 

kupują nagrody. Nie, kupują z własnej kasy. Poza tym nie ma takich pieniędzy na biura poselskie, żeby było 

któregokolwiek parlamentarzystę na to stać. Kupują za własne pieniądze i tyle. Tak samo na wynajem sali. Też  

z biura poselskiego nie można. Poza spotkaniami z wyborcami, a to nie jest spotkanie z wyborcami. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Proszę pani radna Magdalena Werstak.  

Magdalena Werstak (radna SWŁ)   

Ja chciałam się odnieść do wypowiedzi kolegi radnego Adama Nowaka. 

Środki przeznaczone na Ochotnicze Straże Pożarne jak najbardziej. Ja nie zamierzam zamieniać OSP na 

harcerzy, należy wesprzeć i straż pożarną i Związek Harcerstwa Polskiego, jak również inne instytucje pokrewne.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo wyczerpaliśmy zgłoszenia w tej dyskusji. 

 

Punkt 10 

Komunikaty 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Kolejna sesja Sejmiku Województwa Łódzkiego zaplanowana jest na 29  października br., we wtorek o godzinie 

15. Generalnie ustalamy termin naszych spotkań na wtorki, godz.15.00 do końca roku. Poza grudniem, bo  

w grudniu jest 23 grudnia czyli poniedziałek. Natomiast  poza tym będziemy starali trzymać się wtorków. Wkrótce 

też podamy państwu harmonogram od stycznia do przynajmniej połowy roku.  

Punkt 11 

Zamknięcie VI sesji sejmiku Województwa Łódzkiego 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zamykam VI sesję Sejmiku Województwa Łódzkiego w dniu dzisiejszym, czyli 1  października 2024 roku. Dziękuję 

państwu wszystkim za owocne obrady.  

Zakończenie sesji godz.16.30. 

Protokołowała: 

Agnieszka Sasiak 


